
اقتصادی 6

قیمت دلار پس از پایان تعطیلات 
به کدام سو می رود؟

گــروه اقتصادی - قیمــت دلار در آخرین روز کاری قبل از تعطیلات 
چند روزه تهران در آستانه عقبگرد به کانال ۲۳ هزار تومان بود، حال با توجه 
به پایان تعطیلات و بازگشایی دوباره بازارها این سوال برای فعالان اقتصادی 

مطرح است که نرخ دلار و انواع ارز به کدام سو می رود؟
نرخ دلار از ابتدای ســال ۱۴۰۰ با توجه به تحولات سیاســت خارجی 
و افزایــش امیدواری به موفقیت مذاکرات وین، آزادســازی پول های بلوکه 
شــده ایران در سایر کشورها و کاهش ســفته بازی در بازار ارز، قیمت انواع 
ارز روند کاهشی داشته است و در روزهای پایانی فروردین ماه نرخ دلار در 
صرافی بانکی حدود ۲۳ هزار و ۵۰۰ تومان و در اردیبهشــت ماه ۲۳ هزار و 

۳۶۹ تومان بود.
 در خرداد ماه بهای دلار به ســوی کانال ۲۴ هزار تومان خیز برداشت و 
تقریبا از اواســط تیرماه تا کنون در کانال ۲۴ هزار تومان نوسان داشته است و 
گاهی به ســوی نرخ ۲۵ هزار تومان خیز برمی دارد اما دوباره در میانه کانال 
۲۴ هزار تومان ثابت می شــود. در نهایت در ۲۸ تیرماه بهای دلار در صرافی 
بانکی به ۲۴ هزار و ۵۹ تومان رســید که حکایت از عقبگرد آن به قیمت ۲۳ 

هزار تومان است.
»محمود فراهانی« کارشناس اقتصادی درخصوص پیش بینی نرخ دلار 
در روزهای آتی گفت: همیشه سه شاخص ورودی دلار به کشور، مذاکرات 
برجام و هزینه های دولت عوامل مهم و تاثیرگذار بر قیمت ارز اســت. وی 
درباره تاثیر تحریم ها بر قیمت دلار اظهارداشت: هرگاه تحریم ها کم می شود 
ورود دلار بیشــتر شده و هرگاه تحریم ها شدت یابد ورود دلار سخت تر می 
شود که خود موجب تحریک تقاضا خواهد شد و در نتیجه نرخ دلار افزایش 
می یابد. این کارشــناس اقتصادی مذاکرات برجام را از دیگر عوامل موثر بر 
بهای دلار دانست و گفت: زمانی که این مذاکرات رویه مثبت داشته است آثر 
آن بر قیمت دلار کاهشی است و بالعکس.وی درباره تاثیر انضباط مالی دولت 
به عنوان عامل موثر دیگر بر بهای دلار بیان کرد: با توجه به اینکه هزینه های 
دولت موجب افزایش نقدینگی می شــود آثار افزایشــی بر قیمت دلار دارد. 
فراهانی تصریح کرد: انضباط مالی به عنوان عامل موثر در قیمت دلار در کشور، 
نقش داشــته است و ورودی دلار و مذاکرات برجام دو عاملی است که تاثیر 
کوتاه  مدت و میان مدت بر نرخ دلار دارد. وی افزود: وقتی آزادسازی برخی 
منابع در خارج از کشــور مطرح می شــود اثر کاهشی بر قیمت دلار دارد و به 
دلیل اینکه فعلا مذاکرات برجام نیز در تعلیق است، قیمت دلار مترصد کاهش 
است.این کارشناس با اشاره به وضعیت موجود کشور گفت: با توجه به تعلیق 

مذاکرات، یک دامنه نوسان محدودی را در هفته های آینده خواهیم داشت.
وی بیان کرد: به طور کلی پیش بینی ها نشان می دهد که تعلیق مذاکرات 
به ســمت گشایش است و طرف های خارجی مذاکره کننده نیز به دنبال این 
هستند که بدانند قرار است با چه گروهی مذاکره کنند و ترکیب دولت در حوزه  
سیاست خارجی برای آنها مهم است. فراهانی گفت: وزارت اقتصاد به عنوان 
خزانه دار، بانک مرکزی به عنوان متولی دلار و نقدینگی و وزارت خارجه نیز 
به عنوان دروازه بان روابط کشــور برای طرف های مذاکره کننده مهم هستند.
وی در پایان گفت: پیش بینی من این است که در هفته آینده نوسان دلار رو به 
افزایش نخواهد بود و بعید است که تا استقرار دولت جدید در روزهای آتی، 
اتفاق خاصی بیفتد و این تعلیق به سمت کاهش قیمت دلار است و چنانچه 

افزایشی هم باشد در دامنه نوسان یک تا دو هزار تومان خواهد بود.

گروه اقتصــادی - »محمدعلی 
دهقان دهنوی« به زمــان آغاز فروش 
ســهام عدالت اشــاره کــرد و افزود: 
معاملات سهام عدالت از همان ابتدا به 
دو روش مستقیم و غیرمستقیم تقسیم 
شد، ســهامداران غیرمستقیم شرکت 
های اســتانی هســتند که اکنون منعی 
بــرای فروش آنها وجود ندارد.  اما نماد 
تعداد محدودی از شرکت های استانی 
)حدود چهار شــرکت( بــه دلیل عدم 
همکاری مدیران شرکت ها برای ارائه 

صورت های مالی بسته است و فرآیند 
پذیرش آنها در بورس کامل نشــد. وی 
بــا بیان اینکه در این میان، نماد تعدادی 
از شرکت ها باز است و سهامداران می 
توانند اقدام به معامله سهام خود در بازار 
کنند، گفت: اکنون در تلاش هستیم، سر 
و سامانی را به معاملات سهام عدالت در 
روش غیرمستقیم بدهیم تا انتخابات آنها 
برگزار و هیات مدیره شرکت ها انتخاب 
شود، از این طریق نماد باقی شرکت ها  
بازگشــایی خواهد شد و افرادی که به 

دنبال فروش سهام خود در بازار هستند 
می توانند خواسته خود را اجرایی کنند.

دهقان دهنوی با بیان اینکه این موضوع 
باید مدنظر سهامداران باشد که همیشه 
تاکید ما به ارزشمند بودن سهام عدالت 
بوده است، اظهار داشت: اگر فردی نیاز 
بــه نقدینگی ندارد نه تنها نباید اقدام به 
فروش سهام خود کند بلکه اگر از دارایی 
اضافی برخوردار است می تواند با نگاه 
بلندمدت اقدام به سرمایه گذاری در این 

سهام ارزشمند کند.

ظرفیــت بــازار جوابگوی 
فروش سهام عدالت نیست

رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار با بیان اینکه سهام عدالت افرادی 
که روش مســتقیم را انتخاب کرده اند 
در اختیار خود سهامداران است، گفت: 
مساله حائز اهمیت در خصوص فروش 
سهام عدالت در روش مستقیم، بالا بودن 
میزان حجم سهام است، به همین دلیل 
اگر اجازه داده شــود تا همه سهامداران 
اقدام به فروش سهام خود کنند طبیعتا 
حجم گسترده ای از عرضه وارد بازار می 
شود، ظرفیت بازار نمی تواند جوابگوی 
این میزان از فروش سهام باشد و این امر 
منجر به ایجاد روند نزولی بازار خواهد 

شد. 
وی بــه ریــزش بازار ســهام در 
تابستان سال گذشته اشاره کرد و افزود: 
شروع ریزش بازار سهام در تابستان سال 
۹۹ در مقطعی بود که فرآیند آزادسازی 
سهام عدالت از ۳۰ به ۶۰ درصد اجرایی 
شد؛ ایجاد چنین روندی در بازار باعث 
شد تا به سرعت اقدام به توقف فروش 
ســهام عدالت و وقفه در معاملات آن 
کنیم تا از این طریق اجازه داده شود که 
بازار در وضعیتی مناســب قرار بگیرد.

دهقان دهنوی با اشــاره به اینکه اکنون 
بازار در حال حرکت به سمت شرایطی 
باثبات تر و کســب آمادگی لازم برای 
فروش مجدد سهام عدالت است، اظهار 
داشت: در این مرحله از آزادسازی سهام 
عدالت دقت خواهیم داشت تا به هیچ 
عنوان آزادسازی به شکلی نباشد که تاثیر 
منفی بر روند معاملات بازار داشته باشد 
و دوباره شاهد تکرار روند نزولی سال 
گذشــته در بازار باشیم.رییس سازمان 
بــورس و اوراق بهادار با بیان اینکه اگر 

قرار است فروش سهام عدالت تدریجی 
آغاز شــود باید تلاش کرد تا این اقدام 
را به صورت ماهانه و با درصدهای کم 
اجرایی کنیم، گفت: به هیچ عنوان لازم 
نیســت که یکباره ۳۰ درصد از ســهام 
عدالت آزادسازی شود، در این زمینه می 
توان به منظور جلوگیری از تاثیر منفی آن 
بــر معاملات بورس در هر مرحله یک 
درصد از آن را در بازار آزادسازی کنیم.

وی ادامه داد: در این میان به دنبال 
آن هســتیم که روش غیرمستقیم را  در 
کنار فروش ســهام عدالــت در روش 
مســتقیم قرار دهیم تا افرادی که مایل 
به فروش ســهام خود هستند به جای 
فروش سهام، آنها را در اختیار صندوق 

ها قرار دهنــد و یونیت صندوق ها را 
در اختیارار بگیرند تــا در پایان امکان 
آزادســازی یونیت صندوق ها فراهم 
شود. به گفته دهقان دهنوی، تمهیداتی 
در دســت طراحی است که به محض 
اجرایی شدن آنها امکان فروش تدریجی 
ســهام عدالت داده خواهد شد.رییس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار به زمان 
اجرایی شــدن برنامه های در دســتور 
کار ســازمان بورس برای فروش سهام 
عدالت اشاره کرد و گفت: زمان اجرایی 
شدن این تصمیمات وابسته به وضعیت 
بازار است، هر لحظه که احساس شود 

این اقدامــات تاثیر منفی را بر بازار می 
گذارد اجرای آنها متوقف خواهد شد.

زمان آزادســازی ۴۰ درصد 
باقیمانده سهام عدالت

وی در پاســخ به سوالی مبنی بر 
اینکه ۴۰ درصد باقیمانده سهام عدالت 
چه زمانی آزادسازی خواهد شد، گفت: 
تا زمانی که طراحی های لازم برای عدم 
تاثیر منفی این اقدامات بر بازار به پایان 
نرسد هیچ تصمیمی برای آزادسازی ۴۰ 
درصد باقیمانده اتخاذ نمی شود اما بعد 
از طراحــی ابزارهای لازم، این اقدام به 

تدریج به مرحله اجرا خواهد رسید.
دهقان دهنوی خاطرنشــان کرد: 
اکنون در صدد هستیم، آزادسازی سهام 

عدالت را دوبــاره از صفر آغاز کنیم تا 
دیگر شاهد تاثیر منفی این اقدام بر روند 
معاملات بازار نباشــیم و به دنبال این 
اتفاق، آزادسازی سهام عدالت را از یک 

درصد آغاز خواهیم کرد.
زمــان پرداخــت ۱۰ درصد 

باقیمانده سود سهام عدالت
رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار در ادامه به زمــان پرداخت ۱۰ 
درصد باقیمانده سهام عدالت تاکید کرد 
و گفت: بخشی از ۱۰ درصد باقیمانده 
سود سهام عدالت صرف افزایش سرمایه 
تعدادی از شرکت ها شد و به دنبال این 

اتفاق سهام در اختیار سهامداران قرار می 
گیرد.وی با بیان اینکه دو شرکت سهل 
انگاری هایی را درخصوص پرداخت 
سود سهام داشتند، ادامه داد: در این راستا 
یک شرکت هیچ سودی را برای واریز 
به حساب سهامداران پرداخت نکرده 
است و شرکت دوم فقط بخشی از سود 
را واریز کرد که به طور حتم طبق ضوابط 

سازمان با آنها برخورد خواهد شد.
دهقان دهنوی با بیان اینکه موضوع 
مهمی که به دنبال آن هســتیم این است 
که با آزادســازی ســهام عدالت همه 
مســایل مربوط به این سهام باید مانند 
دیگر ســهام حاضر در بازار ســرمایه 
شــود، گفت: شــرکت های سرمایه 

گذاری اســتانی ســهام عدالت نباید 
تفاوتی با دیگر شــرکت های سرمایه 
گذاری داشته باشند، در غیر اینصورت 
انگار آزادسازی صورت نگرفته است؛ 
بنابراین باید به ســمتی باشــد که این 
اتفاق رخ دهد.رییس سازمان بورس و 
اوراق بهادار خاطرنشــان کرد: به دنبال 
این اقدام مانند هر شــرکت دیگری که 
سود پرداخت نمی کند و با آنها برخورد 
صورت می گیرد، برای این دو شرکت 
هم در سازمان بورس پرونده انضباطی 
تشــکیل می شود و بعد از بررسی های 
انجام شده حکمی برای آنها صادر می 

شود.
انتخابــات  برگــزاری 
گذاری  ســرمایه  شــرکت های 

استانی سهام عدالت
وی به برگزاری انتخابات شرکت 
های ســرمایه گذاری اســتانی سهام 
عدالت و مشــکلات موجود بر ســر 
راه آن توضیحاتــی را ارائه داد و گفت: 
به دلیل ســوتفاهم های ایجاد شده از 
برگزاری انتخابات شرکت های استانی 
جلوگیری شد. دهقان دهنوی ادامه داد: 
تلاش داریم تا با توجه به مدارک موجود 
نشان دهیم که مسیر قانونی این انتخابات 
در حال طی شدن بود و وقفه ایجاد شده 
در برگــزاری این انتخابــات به عنوان 
عاملی منفی در مسیر پیشبرد اهداف این 

شرکت ها است. 
رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار اظهار داشــت: امیدواریم هر چه 
زودتر بتوان این ممانعت را از ســر راه 
برداریم و دوبــاره انتخابات را برگزار 
کنیم، مدیــران جدید که منتخب مردم 
هستند در شــرکت ها مستقر خواهند 
شــد. بعد از آزادسازی سهام عدالت به 
دســتور رهبر معظم انقلاب در تاریخ 
۹ اردیبهشــت ۹۹، اقدامات مربوط به 
فروش سهام عدالت توسط سهامداران 
مهیا و براساس آن اعلام شد که از تاریخ 
۱۴ تیــر ماه امکان فروش  ۳۰ درصد از 
سهام عدالت فراهم است. با آزادسازی 
سهام عدالت در نخستین روزهای سال 
۹۹ اقدامات گسترده ای از سوی وزارت 
اقتصاد و دارایی، شــورای عالی بورس 
و ســازمان خصوصی سازی صورت 
گرفت تا هر چه زودتر سهام عدالت به 
مشمولان این سهام واگذار و مدیریت 
آنها تحت تملک سهامداران قرار گیرد.

رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه اگر قرار است فروش سهام عدالت 
تدریجی آغاز شــود باید تلاش کرد تا این اقدام را بــه صورت ماهانه و با درصدهای 
کــم اجرایی کنیم، گفــت: به هیچ عنوان لازم نیســت که یکباره ۳۰ درصد از ســهام 
عدالت آزادســازی شــود، در این زمینه می توان به منظــور جلوگیری از تاثیر منفی 
آن بــر معامــلات بورس در هر مرحله یــک درصد از آن را در بازار آزادســازی کنیم.
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انواع فرنگي جات 

انواع آبمیوه و آبغوره هاي تازه با کیفیت عالي

 انواع سبزیجات تازه آماده طبخ

همراه با پيك رايگان
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رییس سازمان بورس و اوراق بهادار تشریح کرد:

زمان آغاز فروش سهام عدالت
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: اکنون درصدد هستیم، آزادسازی سهام عدالت را دوباره از صفر

 شروع کنیم تا دیگر شاهد تاثیر منفی این اقدام بر روند معاملات بازار نباشیم و به دنبال این اتفاق آزادسازی سهام عدالت را 
از یک درصد آغاز خواهیم کرد.

گــروه اقتصادی - اســتاندار 
هرمزگان گفت: شهر بندرعباس باید 
به عنوان بهترین و مهمترین شهر بندری 
در ایــران خودنمایی کند و باید به یک 
نماد ملی تبدیل و بهترین شرایط برای 
زندگی در شهر بندرعباس، ایجاد شود.
فریدون همتــی دیدار با اعضای 
منتخب ششمین دوره شورای اسلامی 
شــهر بندرعباس، عنوان کرد: انگیزه، 
تنــوع دانش و تجربه خوبی که در بین 
اعضای دوره ششــم شورای اسلامی 
شهر بندرعباس وجود دارد، می تواند 
منافع مردم شــهر بندرعباس را تامین 

کند.
وی خواســتار مدیریت خوب و 
ریل گذاری مناســب توسط شورای 
شهر برای حرکت شهرداری در مسیر 
درست شد و ادامه داد: اعضای شورای 

شــهر بندرعباس، از دریچه کار برای 
مهمترین بندر ایران به مسئولیت خود 

نگاه کنند.
اســتاندار هرمزگان افزود: شهر 
بندرعبــاس باید به عنــوان بهترین 
و مهمتریــن شــهر بنــدری در ایران 
خودنمایی کند و باید به یک نماد ملی 
تبدیل و بهترین شرایط برای زندگی در 

شهر بندرعباس، ایجاد شود.
همتــی تصریح کرد: در شــهر 
بندرعبــاس، می توان کارهای بزرگی 
انجام داد و شــورای اســلامی شهر 
بندرعباس باید با وحدت و همدلی در 

این راستا گام بردارد.

وی بــا تاکیــد بر لــزوم درایت 
اعضای شــورای شهر در انتخاب یک 
شــهردار کاردان و با انگیزه برای شهر 
بندرعبــاس در دوره جدید مدیریت 
شــهری، گفت: در انتخاب شهردار، 
دقت و مراقبت بســیار صورت گیرد 
تا یک شــهردار خوب انتخاب شود و 
تیم پرتلاشی که تامین منافع مردم برای 
آنها مهم اســت، در شهرداری شکل 
بگیرد تا مســائل شــهر، در یک زمان 
قابل قبول حل شود.استاندار هرمزگان 
خاطرنشــان کرد: با حمایت هایی که 
در استانداری و مجموعه دستگاه های 
اجرایی خواهیم داشت، امیدواریم در 

شــهر بندرعباس، گام های جدیدی 
برداشته شــود که تامین منافع مردم را 

در پی داشته باشــد و اقدامات خوبی 
در این شــهر صورت گیرد.همتی در 

بخش دیگــری از ســخنان خود بر 
لزوم اختصاص اعتبارات شــهرداری 
بندرعبــاس از محــل ارزش افزوده 
برای اجرای کارهای عمرانی در شهر 
بندرعباس تاکید کرد و اظهار داشت: 
با اســتفاده از ظرفیت موجود در قانون 
بودجه، می توان از تســهیلات بانکی 
و اوراق نیز بــرای تامین مالی اجرای 
 پروژه های زیرســاختی در شــهرها 
استفاده کرد.وی خواستار حسابرسی 
دقیق از عملکرد مالی شهرداری توسط 
شــورای شهر شــد و بر لزوم آشنایی 
دقیق اعضای شورای شهر با قوانین و 

مقررات، تاکید کرد.

اســتاندار هرمزگان بیــان کرد: 
اعضای شــورای شــهر با تشخیص 
و توجــه بــه اولویت هــا، می توانند 
کارهای خوب برای شهر بندرعباس، 
انجام دهند.همتــی در ادامه به اجرای 
طرح بــزرگ ســاماندهی فاضلاب 
بندرعباس برای رفع این مســئله مهم 
شهر بندرعباس اشــاره کرد و افزود: 
بــا تدبیر و پیگیری های گســترده ای 
که صورت گرفت و تشــکیل شرکت 
زیرساخت متشــکل از صنایع غرب 
بندرعباس، ایــن طرح به مرحله اجرا 
رسید و کمیته راهبری برای نظارت بر 
اجرای آن نیز تشــکیل شده است.وی 

با اشــاره به پروژه بلوار ساحلی شرق 
بندرعباس، اضافه کــرد: این بلوار به 
شــکلی طراحی شده که در کشور بی 
نظیر اســت و تغییر اساســی در شهر 
بندرعبــاس، ایجاد می کند که این کار 
بزرگ با خلاقیت و نوآوری، صورت 
گرفت.اســتاندار هرمزگان، توجه به 
نوسازی بافت فرسوده، توسعه و بهبود 
فضای سبز و ایجاد مارینا و اسکله های 
گردشگری را از دیگر مواردی دانست 
که باید در شــهر بندرعبــاس، مورد 
توجه قرار گیرد.اســتاندار هرمزگان 
ضمن تشکر و قدردانی از تلاش های 
اعضای دوره پنجم شــورای اسلامی 
شــهر بندرعباس، شهردار و مجموعه 
شهرداری بندرعباس، برای منتخبین 
مردم در ششمین دوره شورای اسلامی 
شهر بندرعباس، آرزوی موفقیت کرد.

استاندار هرمزگان:

بندرعباس باید به عنوان بهترین و مهمترین شهر بندری در ایران خودنمایی کند

مدیرکل حفاظت محیط زیست هرمزگان مطرح کرد:

منافع چندجانبه زیست محیطی طرح ساماندهی پساب فاضلاب بندرعباس  

-جمارانیان  اقتصــادی  گروه 
گفت:خرید ۷۰ درصد سیمان در یک 
ســال گذشته به دســت پانزده نفر در 

کشور صورت گرفته است!
رضا جمارانیــان رئیس انجمن 
کارفرمایان صنعت ســیمان با اشاره به 
تبعــات قطعی بــرق در صنایع گفت: 
صنعت ســیمان نزدیک به پانزده سال 
است مشمول قیمت گذاری دستوری 
دولت بوده و در این سال ها این قیمت 
ها زیر نرخ تورم بوده است.  سال ۹۵،۹۶ 
صفر درصد، سال ۹۷ حدود ۱۲ درصد، 
ســال ۹۸ هم ۳۷.۵ درصد و در سال ۹۹ 
هم حدود ۲۰ درصد افزایش قیمت بر آن 
اعمال شد. وی بیان کرد: این سه سال هم 
افزایش قیمت از ابتدای مرداد ماه بوده 
چرا که با توجه به تورم مشخص است 
که قیمت سیمان سرکوب شده است. 
جمارانیان بیان کرد: دلایل دولت برای 
قیمت گذاری دستوری پایین تر از نرخ 
تورم توجه به صورت های مالی و سود 
متوسط شرکت هاست. صنعت سیمان 
هشتاد ساله است و متوسط استهلاک  
واحد های تولید بیش از چهل سال بوده 
و استهلاک دستگاه ها صفر شده است.
در سیستم حسابداری یکی از پایه های 

قیمت گذاری استهلاک است.
او گفــت: مطابــق همــه جهان 
باید ســود اقتصادی در قیمت گذاری 
مدنظرگرفته شود، چندین سال است 
با وزارت صمت و ســازمان حمایت 
صحبت کردیم که نرخ ها بر اســاس 
ســود اقتصادی بررسی شوند ولی راه 
به جایی نبرده ایم. وی افزود: متاسفانه 
۷ سالی می شود که ما در هشت واحد 
نیمه کاری داریم که ماشــین آلات هم 
آمده اند و چون صرفه اقتصادی نداشته، 

سرمایه گذار آن را رها کرده است.

رئیس انجمن کارفرمایان صنعت 
ســیمان بیان کرد: زمستان سال گذشته 
هر پاکــت ســیمان را ۱۶ هزار تومن 
درب کارخانــه میفروختیم و مصرف 
کننده با دلالی ها پاکتی ۶۰ هزار تومان 
خریداری می کــرد.  این گردش مالی 
برای زمســتان است که بالغ بر ۶ هزار 

میلیارد تومان برآورد شده است.
وی تصریح کرد: ۷۰درصد سیمان 
خریداری شــده در این مدت، حداقل 
توســط پانزده نفر اتفاق افتاده است. ما 
تنها موظف بــه فروش عمده بودیم و 

نمی توانستیم خرده بفروشیم.
جمارانیان گفت: قوانین ظاهرا به 
نفع صنعت ســیمان بوده، ولی باطن به 
این صورت نیست. در سال های گذشته 
عرضه ما بیش از تولید اســت. ظرفیت 
تولید ســیمان بیــش از ۸۸ میلیون تن 
تولید سیمان تخمین زده شده در حالی 
که به دلیل نبود تقاضا، ســال گذشــته 
۶۸ میلیون تــن تولید کردیم که از این 
میزان، ۱۴ میلیون تن آن سیمان کلینگر 
صادراتی بوده و مابقی به مصرف داخل 
رســیده اســت. او افزود: آمار رسمی 
مرکز ملی آمار ســال ۹۹ تــورم را ۴۰ 
درصد نشــان دادند، اما صنعت سیمان 
۱۵ درصد افزایش قیمت داشته است و 
باعث شده تا نتوانیم نوسازی و بهسازی 
انجام دهیم. قطعات وارداتی است، اما 

تعمیرات بومی سازی شده است.
جمارانیان بیان کرد: قصد توجیه 
افزایش قیمت را نداریم، اما معتقدیم که 
مصرف کننده نتوانست با قیمت مناسب 
سیمان را خریداری کند. زمستان سال 
گذشته، ســیمان را به قیمت ۱۶ هزار 
تومــان می فروختیم، امــا با قیمت ۶۰ 

هزار تومان به مصرف کننده می رسید.
او تاکیــد کرد: واحد های نظارتی 

به بازار دلالی ســیمان ورود کنند و این 
پانزده نفر را کشف کنند. هرجا از نظام 
عرضه و تقاضا خارج شدیم غیر از رانت 
و فساد چیزی ندیدیم. سلطان سیمان 
یا سلاطین ســیمان هم بزودی کشف 
خواهند شد. رئیس انجمن کارفرمایان 
صنعت ســیمان ادامــه داد: از ابتدای 
اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۰، عملا قیمت 
مصوب هر پاکت سیمان ۲۲ هزار تومان 
شــد و در نهایت موفق شــدیم با این 
قیمــت در تاریخ ۹ خردادماه، موافقت 
مسئولان مرتبط را دریافت و سیمان را 

در بورس کالا عرضه کنیم.
بورس کالا رانت میان ۱۶ تا 
۶۰ هزار تومانی قیمت سیمان را 

از بین می برد
او بیــان کرد: پس از اولین عرضه 
ســیمان در بورس کالا کــه با هدف 
رهایــی از قیمت گذاری دســتوری و 
رانت صورت گرفــت، با یک رقابت 
اندک در بورس کالا، ســیمان با قیمت 
۳۲ تا ۳۴ هزار تومان به فروش رســید. 
این روند تا ۱۴ تیرماه یعنی قبل از آغاز 
قطعی های برق، ادامه داشت. جمارانیان 
گفت: یعنی حدود یــک ماه و ده روز 
فعالیــت در بــورس کالا این مزیت را 
داشت که قیمت ۱۶ هزار تومان سیمان 
که به ۲۲ هزار تومان رسید، برای تولید 
کننده عایدی داشــت و از طرف دیگر، 
قیمت ۶۰ هــزار تومانی که به مصرف 
کننده می رسید، به ۳۲ تا ۳۴ هزار تومان 

کاهش یافت.
او اضافه کــرد: در عمل، با ورود 
سیمان به بورس کالا رانتی که در فاصله 
۱۶ تا ۶۰ هزار تومانی ایجاد شده بود، از 
بین رفت. ضمن این که برای جلوگیری 
از تخلفات احتمالی در بورس کالا نیز، 
کف خرید را ۱۰ تن قرار دادیم و سقف 

آن را در استان ها و شرکت های مختلف، 
بــه صورت متفاوت از ۲۰۰ تن تا ۵۰۰ 
تن برای یک هفته مشخص کردیم. این 
برای این بود که به یکباره، فردی نتواند 

چندهزار تن خرید کند.
رئیس انجمن کارفرمایان صنعت 
سیمان تاکید کرد: به دلیل این که هزینه 
حمل و نقل بالاســت، برای خریداران 
صرفــه نــدارد که یک بار ســیمان را 
بــه انباری ببرند و آن جــا دپو کنند و 
دوبــاره بخواهند آن را جا به جا کنند به 
همین دلیل دپــو کردن به این صورت 
اتفــاق نمی افتد. او بیان کرد:، اما گاهی 
ممکن است که خریدار، از انبار کارخانه 
تولیدی به صورت رایگان استفاده کند 
یعنی سیمان را بخرد، اما به موقع تحویل 
نگیرد و صبر کند تا قیمت ها بالا برود، 
به همیــن دلیل، در فرآیند بورس کالا، 
ســقف زمانی تحویل را هم یک هفته 

در نظر گرفتیم.
جمارانیان تصریح کرد: اگر زمان 
بیش از یک هفته بگــذرد، روزانه نیم 
درصــد از ارزش کالا را بابــت هزینه 
انبارداری کســر می کنیم تا واسطه ها 
نتواننــد ورود کنند و فقــط فردی که 
مصرف واقعی دارد، مصرف یک هفته 
اش را دریافــت کند. او اظهار کرد: این 
اقدامات موثر بوده، مشــتری هایی که 
برای خرید ســیمان کــد بورس کالا 
دریافــت کرده اند، تا آخرین عرضه به 
هــزار و ۴۰۰ نفر رســیده بود و در این 
مدت نیز، ۲ هزار نفر دیگر اضافه شده 
انــد. یعنی در مجموع به ۳ هزار و ۴۰۰ 
نفر رسیده و حتی از صنعت پتروشیمی 

که ســال ها در بــورس فعالیت کرده 
و ۲ هزار و ۵۰۰ مشــتری دارد، بیشتر 
شده اســت. این فعال صنعت سیمان 
همچنین گفت: یک تســهیل دیگر نیز 
برای مشتریان سیمان در بورس کالا در 
نظر گرفته شــده و آن هم این است که 
هر مشتری که دارای کد بورس اوراق 
بهادار باشد، بدون نیاز به مراجعه و ارائه 
مــدارک، کد بورس کالا نیز برای آن ها 
صادر می شود تا نیازشان برطرف شود.

او گفــت: افرادی که پس از ورود 
سیمان به بورس کالا متضرر شده اند، 
تمام عوامل خود را به کار انداخته اند و به 
مردم آدرس غلط می دهند. یعنی ورود 
ســیمان به بورس کالا را دلیل کمبود و 
گران شــدن سیمان معرفی می کنند در 
حالــی که در بازه زمانی ۹ خرداد تا ۱۴ 
تیرماه در بورس بدون مشکل فعالیت 
کردیم و مشــکل از ۱۴ تیرماه به دلیل 

قطعی های برق شروع شد.
جمارانیــان تاکید کــرد: از زمان 
شــروع قطعی های بــرق، عملا هیچ 
تولیدی نداشــته ایم و تقریبا نزدیک به 
صفر رسیده اســت. اکنون چند گروه 
هستند که می خواهند با این هیاهوها، 
ورود ســیمان به بورس کالا را مقصر 
افزایش قیمــت جلوه دهنــد؛ گروه 
نخســت بعضی صنایعی هســتند که 
ســیمان را به صورت عمده اســتفاده 
می کردنــد. او گفت: این ها قبلا هم به 
دلیل فرار مالیاتی، ســیمان را مستقیما 
از صنایع ســیمان تهیه نمی کردند. اگر 
مستقیم این کار را انجام می دادند، چون 
فاکتور رسمی صادر می شد باید با اداره 

دارایی طرف حساب می شدند.
رئیس انجمن کارفرمایان صنعت 
ســیمان ضمن تاکید مجدد بر این که 
قطعی برق دلیل اصلی این نا به سامانی 
قیمت هاســت، گفت: کوره سیمان از 
زمان شــروع به کار، حــدود ۲۴ تا ۴۸ 
ســاعت زمان می برد تا به دمای مورد 
نظر برای شروع فرآیند تولید برسد. از 
ابتدای تیرماه که زمزمه های قطع برق را 

شنیدیم، مکاتبات متعددی داشتیم.
او گفــت: وزارت صمت نهایت 
همکاری را داشــت و با وزارت نیرو 
مکاتبــه کرد که ســیمان مانند صنایع 
دیگر نیست که روزی ۴ ساعت دچار 
قطعــی برق شــود. حداقل ۷۰ درصد 
دیماند شــرکت های سیمانی باید داده 
شــود و ۳۰ درصد دیگر را نیز صنعت 
سیمان کمک می کند. جمارانیان گفت: 
متاسفانه این پیشــنهادات مورد توجه 
قرار نگرفت. صنعت سیمان خودش از 
این مسئله بیشترین آسیب را دیده، زیرا 
روزانه ۲۵ میلیارد تومان هزینه کارکنان 
را می پردازد، ولی تولید ندارد؛ با وجود 
ایــن که نه در بخــش خصوصی و نه 
در بخش خصولتی، هیچگونه تعدیل 

نیرویی نداشته ایم.

گــروه اقتصــادی -مدیرکل 
حفاظــت محیط زیســت هرمزگان 
گفــت: با توجه به کمبــود منابع آبی، 
توسعه فضای سبز در صنایع و احداث 
کمربند ســبز شــهر بندرعباس که از 
جمله تعهدات صنایع بندرعباس است 
به تأخیر افتــاده که با اجرای این طرح 
ســاماندهی، منابع آبی لازم در اختیار 

صنایع قرار خواهد گرفت.
حبیــب مســیحی تازیانی پس 

از آییــن آغاز عملیــات اجرایی طرح 
ساماندهی پساب فاضلاب بندرعباس، 
فرایند انتقال پســاب تصفیه شــده به 
صنایع غرب را یــک اتفاق بزرگ  در 
حوزه محیط زیست شهری بندرعباس 
عنوان کرد و گفت: با توجه به گذشت 
بیش از ۱۳ ســال از ســرازیر شــدن 

فاضلاب  و پساب تصفیه نشده، آسیب 
جدی به اکوسیستم و آب های ساحلی 
بندرعباس و پیرامون آن وارد شــده که 
وقوع این رخــداد می تواند نقش مهم 
و ارزنده ای در بازســازی اکوسیستم 
دریایی داشته باشــد.وی بیان کرد: از 
سوی دیگر شیرین سازی آب با استفاده 

از منابع آبی تصفیه شده، منافع دوجانبه 
ای برای اکوسیستم و محیط زی

مدیرکل حفاظت محیط زیست 
هرمزگان، توسعه فضای سبز در صنایع 
مســتقر در غــرب بندرعباس را یکی 
دیگر از مزایای این طرح مهم برشمرد 
و عنوان کــرد: با توجه به کمبود منابع 

آبی، توســعه فضای سبز در صنایع و 
احداث کمربند ســبز شهر بندرعباس 
که از جمله تعهدات صنایع بندرعباس 
است به تأخیر افتاده است که با اجرای 
این طرح ساماندهی، منابع آبی لازم در 
اختیار صنایع قــرار خواهد گرفت و 
سهم بســزایی در کاهش آلودگی های 

ناشــی از فعالیت های صنعتی تجمعی 
خواهد داشت. مسیحی تازیانی، تحقق 
این اتفاق بــزرگ را مرهون هدایت و 
حمایت استاندار هرمزگان و پشتیبانی 
صنایــع غرب بندرعباس دانســت و 
گفت: ایــن اتفاق مبارک باید به عنوان 
برنامه دراز مدت اســتان، با حمایت و 
پشــتیبانی صنایع همجوار شهرها در 
سایر شهرستان های استان نیز عملیاتی 

شود.

رئیس انجمن کارفرمایان صنعت سیمان عنوان کرد؛

بازار سیمان در دست پانزده نفر!
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